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پروین میرزاحسینی: مراسم بزرگداشت روز 
صادرات و تقدیر از صادرکنندگان نمونه استان 
کرمان عصر پنج شنبه 14 اردیبهشت ماه در محل 
هتل کاروانیکا کرمان با حضور استاندار کرمان، 
معاون سازمان توسعه و تجارت، رئیس و نایب 
از  جمعی  مجلس،  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
کرمان  برتر  صادرکنندگان  و  استان  مدیران 

برگزار شد.

چندگانگی نرخ ارز علت کاهش صادرات 
هیات  عضو  استقامت،  خبرنگار  گزارش  به 
استان  تجارت  و  معدن  صنعت،  خانه  رئیسه 
مشکلات  این که  بیان  با  مراسم  این  در  کرمان 
صادرات بسیار زیاد است، گفت: »این مشکلات 
از سال های گذشته به مرور افزایش پیدا کرده 
این  از  »یکی  کرد:  بیان  شایسته  بابک  است«. 
سبب  که  است  ارز  نرخ  چندگانگی  مشکلات، 
شده صادرات کاهش پیدا کند و صادرکنندگان، 
مشکلات  این  با  تولیدکنندگان  و  کارآفرینان 
که  سال هایی  این  در  باید  اما  هستند  مواجه 
همه تحت فشار هستیم، با آن دست وپنجه نرم 
کنیم«. وی افزود: »امیدواریم با تک نرخی شدن 
ارز، بتوانند سیاست های حاکمیتی را هماهنگ 
بخش  تشکل  به عنوان  هم  ما  باید  ولی  کنند 

خصوصی این دوران را بگذرانیم«.
عضو هیات رئیسه خانه صمت استان کرمان 
مهم ترین  از  »یکی  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در 
مسائلی که الان وجود دارد، میزان رفع تعهدات 
ارزی،  تعهد  رفع  کمیته  در  که  است  ارزی 
صادرکنندگان  به  و  می شود  بررسی  مشکلات 
وجود  متاسفانه  زیرساخت  اما  می شود  کمک 
ندارد«. شایسته گفت: »بخش خصوصی به عنوان 
بازوی حاکمیتی می تواند هر کمکی را انجام دهد 
و امیدواریم همگی در سلامت بتوانیم این دوران 

سخت را بگذرانیم«.

کاهش ۴۹ درصدی صادرات استان 
رئیس  سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کرمان نیز در این مراسم با ارائۀ گزارشی از حوزۀ 
صادراتی  ظرفیت  به  اشاره  با  استان  صادرات 
استان، بیان کرد: »بر اساس آمار گمرکات استان 
در سال گذشته  استان  میزان صادرات  کرمان، 
4۹0 میلیون دلار بوده که نسبت به سال 1400 
با ۹75 میلیون دلار، کاهش 4۹ درصدی دارد«. 
بر  صادراتی  اقلام  »بیشترین  شد:  یادآور  وی 
اساس آمار گمرکات، پسته و مغز پسته و پس 
از آن مس است و به طور کلی ۶4 درصد صادرات 

استان مربوط به پسته و کاتد مس می شود«.
ادامه  کرمان  استان  صمت  سازمان  رئیس 
اساس  بر  در سال گذشته  استان  »واردات  داد: 
آمار گمرکات، حدود ۲ میلیارد و ۲00 میلیون 
دلار بوده که نسبت به سال 1400، رشد 107 

درصدی داشته است«.
حسینی نژاد افزود: »۶0 درصد واردات استان 
مربوط به قطعات خودرو و حدود ۲۲ درصد در 
زمینۀ معدنی و واردات ماشین آلات معدنی بوده 
آمار  اساس  »بر  کرد:  خاطرنشان  وی  است«. 
استان  صادرات  میزان  تجارت،  توسعه  سازمان 
نزدیک یک میلیارد و 7۲0 میلیون دلار است که 
تفاوت فاحشی بین آمار گمرکات و آمار واقعی 
وجود دارد«. رئیس سازمان صمت استان کرمان 
گمرکات  سایر  از  که  صادراتی  »بیشتر  گفت: 
کشور انجام شده در حوزه های مربوط به صنایع 
معدنی است که به دلیل نبودن زیرساخت ها در 
استان و گمرکات استان، صادرکنندگان ما مجبور 

می شوند از سایر استان ها کار را انجام دهند«. 
سیستم  باید  این که  بیان  با  حسینی نژاد 
ایجاد  کشور  در  صادرات  یکپارچه  مدیریت 
یکپارچه  مدیریت  سیستم  »اگر  گفت:  شود، 
سازمان  و  شود  ایجاد  واردات  و  صادرات  برای 
توسعه تجارت بتواند در حوزۀ گمرکات و بانک 

مرکزی مدیریت یکپارچه و اختیارات بیشتری را 
ایجاد کند، به حل مشکلاتی که صادرکنندگان 
کمک  هستند،  آن  درگیر  الان  واردکنندگان  و 
می کند«.  وی افزود: »باید توسعه و حمایت از 
صنایع کوچک و متوسط مورد توجه قرار گیرد 
تا تنوع سند محصول را داشته باشند و به سمت 

ارزش افزوده حرکت کنیم«.
در  شرکت  برای  پیگیری  از  حسینی نژاد 
ورود  دروازۀ  به عنوان  مختلف  نمایشگاه های 
بیان کرد: »شرکت های  و  داد  به صادرات خبر 
واحدهای  نمایشگاهی،  سایت  نمایشگاهی، 
نمایشگاه های  در  باید  استان  تجار  و  تولیدی 
مختلف حضور داشته باشند و صادرات را توسعه 
کرمان  استان  صمت  سازمان  رئیس  بدهند«. 
افزود: »باید ضوابط مرتبط با رفع تعهدات ارزی 
صادراتی  پتانسیل های  و  توانمندی  اساس  بر 
هر استان باشد که این مختص سازمان توسعه 
تجارت است تا بتوانیم بر اساس آن، رفع تعهدات 

ارزی را از طریق مختلف دنبال کنیم«. 

استهلاک بخش تولید استان 
رئیس اتاق کرمان نیز در این مراسم با اشاره 
به شعار سال، گفت: »ما در کرمان از نظر حجم 
استانداری  همۀ  گاهی  و  نداریم  مشکل  تولید 
به  را  شده  تولید  محصولات  تا  می شود  بسیج 
کنیم  ترویج  را  تولیدی  باید  اما  برساند،  بازار 
رقابت داشته  قابلیت  و  باشد  که صادارات محور 
باشد«. سیدمهدی طبیب زاده افزود: »تاکید در 
استان باید بر تولید صادرات محور باشد. در این 
صورت می توان مسیر را فراهم کرد و یک باور 
جدی در مسئولان استان ایجاد می شود و فضای 
توجه به تولید شکل می گیرد که اگر بتوانیم در 
استان  صادرات  برای  همواری  مسیر  فضا،  این 
کرمان فراهم کنیم، بزرگ ترین خدمت به استان 
آمار  اساس  »بر  داد:  ادامه  وی  است«.  کرمان 
گمرکات از صادارت استان، هر کیلو از صادرات 
استان کرمان کمتر از یک دلار است و این نشان 
می دهد که کالای با ارزش افزوده صادر نمی شود 
برابر است. یعنی ما مواد  و واردات نیز چندین 
اگر  خام را بدون ارزش افزوده صادر می کنیم و 
انرژی محاسبه شود ممکن است  قیمت واقعی 
توجیه نداشته باشد اما کالای گران قیمت وارد 

می کنیم«.
باید  استان  صادرات  این که  بر  تاکید  با  وی 
معنی دار باشد، گفت: »نباید بر این تکیه کنیم 
که حجم صادرات استان 3 میلیارد دلار است، 
و  است  پسته  آن  دلار  میلیارد  یک  زیرا حدود 
یک سوم  صادرات  بشود،  سرمازدگی  دچار  اگر 
صادرات  »نباید  داد:  ادامه  وی  شد«.  خواهد 
صادرات  باید  بلکه  باشیم  داشته  ارزش افزوده 

کالای با ارزش افزوده داشته باشیم«.
کرمان،  استان  این که  بیان  با  طبیب زاده 
است،  گفت:  افزوده  ارزش  صادرکنندۀ  استان 

استان  صادرات  بازار  امسال  کنیم  تلاش  »باید 
و کالاهای  نباشد  یا ۶ کشور  کرمان در حد 5 

صادراتی از تعداد انگشتان دست بیشتر باشد«.
وی با بیان این که باید شعار 10، 40 و 50 
انتخاب کنیم، توضیح داد: »اگر  را برای استان 
10 میلیارد دلار، 40 محصول و 50 کشور که 
جمع آن عدد 100 می شود، محقق شود، استان 

کرمان توسعه یافته می شود«.
به  اشاره  با  همچنین  کرمان  اتاق  رئیس 
واردات  »میزان  افزود:  کرمان،  استان  واردات 
میلیون   7 کرمان،  به  تولیدی  ماشین آلات 
سالی  در  زیرا  است،  فاجعه  این  و  است  دلار 
نبایستی  دهیم  رشد  را  تولید  داریم  قصد  که 
سرمایه گذاری در بخش تولید هفت میلیون دلار 
تولید  بخش  که  است  این هشدار جدی  باشد. 
و  است  در حال مستهلک شدن  کرمان  استان 
به اندازۀ استهلاک در صنایع کوچک و متوسط 
سرمایه گذاری نمی شود«. وی همچنین با تاکید 
حاضر  حال  در  استان  نمایشگاه های  این که  بر 
همۀ  »باید  داد:  ادامه  است،  متفرقه  و  متعدد 
سازمان هایی که کمک می کنند، در یک جا جمع 
تهیه  را  مشخصی  نمایشگاه های  تقویم  شوند، 
کنیم و در کشورهای هدف، حضور فعال داشته 
باشیم«. طبیب زاده با تاکید بر توجه به صنایع 
کوچک و متوسط، یادآور شد: »ما صادرات چند 
تولید صادرات محور  را مطالعه و موضوع  کشور 
را ارزیابی کردیم، در همۀ کشورهایی که موفق 
کشور  صادرات  متولی  سازمان،  یک  بودند، 
و  گمرکات  در  ما  که  تفرق  این  است.  بوده 
تصمیم گیری های صادراتی، با وجود چندین نهاد 
داریم، هماهنگی را سخت می کند. یک سازمان 
باید متولی صادرات باشد و همۀ کشورهای موفق 

در صادرات در این موضوع مشترک بودند«.

  آرامش در اقتصاد کشور با تقویت صادرات
در  نیز  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
چالش  بزرگترین  این که  بیان  با  مراسم  این 
برای  ارزی  موضوعات  کشور،  در  صادرات  حوزۀ 
صادرکنندگان است، گفت: »بیشترین موضوعی که 
در کمیسیون اقتصادی به ما ارائه می شود، دربارۀ 

ارز، تعهدات ارزی و تثبیت تعهدات ارزی است«.
این که  بیان  با  پورابراهیمی  محمدرضا 
ارزی،  تعهدات  با  مرتبط  مولفۀ  مهم ترین 
موضوع نرخ ارز است، بیان کرد: »اگر اصل ارز 
را به عنوان یک چالش اساسی در نظر بگیریم، 
نرخ ارز در تثبیت تعهدات ارز مهم ترین مشکل 
زمانی  بازۀ  و  تعهدات  که  است  صادرکنندگان 

تثبیت تعهدات، موضوعات جانبی است«.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس ادامه 
داد: »هفتۀ گذشته لایحۀ دو فوریتی دولت برای 
تشکیل وزارت بازرگانی در صحن علنی مجلس 
به تصویب رسید«. وی افزود: »پیش بینی ما این 
است، با توجه به شرایطی  که امروز دولت برای 

مدیریت بازار داخل و خارج دارد، اگر این اتفاق 
رقم بخورد، با تمرکزی که اتفاق می افتد، بسیاری 

از چالش ها برطرف می شود«.
پورابراهیمی یادآور شد: »البته همزمان با این 
مزیت، نگرانی هایی نیز وجود دارد، و آن نگرانی ها 
سیاست های  و  فعالیت   جنس  که  است  این 
تولیدی از سیاست های تجاری جدا بشود. فلسفۀ 
وزارتخانه  که  زمانی  در  صمت،  وزارت  تشکیل 
سیاست ها  این  که  بود  این  بود،  شده  تعریف 
یکسان بشود و بتوانیم سیاست تولید را در کنار 
تعریف  و در یک ساختار  باشیم  تجارت داشته 
شود«. وی خاطرنشان کرد: »اما تجربه نشان داد 
که در طول سال های اخیر حجم گسترده و تنوع 
فعالیت ها از عهدۀ یک وزارتخانه، یک وزیر و چند 
معاون برنمی آید و شاید یکی از ضرورت هایی که 
دولت لایحۀ تشکیل وزارت بازرگانی را ارائه داد، 

این بود که ادامۀ این مسیر امکان پذیر نیست«.
 وی بیان کرد: »بعد از التهابات ارزی که در 
سال های اخیر داشتیم در سال گذشته، شرایط 
خاصی بر کشور حاکم بود، در حال حاضر به مرور 
منابع  مدیریت  حوزۀ  در  آرامش  یک  به سمت 
امیدواریم  و  می کنیم  حرکت  ارزی  مصارف 
بتوانیم ظرف یکی دو ماه آینده، با پیگیری های 
کمیسیون اقتصادی مجلس، تحولات بزرگی در 

ساختارهای جدید برنامه ریزی کنیم«.
پورابراهیمی گفت: »اگر بخواهیم آرامش در 
حوزۀ اقتصاد کشور ایجاد کنیم راهی جز تقویت 
صادرات و سهل گیری در حوزۀ صادرات نداریم«. 
وی یادآور شد: »نگاه ما در مجلس این است که 
مسیر صادرات را آسان کنیم که در این صورت 

صادرات کشور دو برابر خواهد شد«.

صادرات پسته جبران می شود
در  مجلس  در  راور  و  کرمان  مردم  نماینده 
ادامه با بیان این که سهم عمدۀ صادرات استان 
گذشته  »سال  گفت:  است،  پسته  مغز  و  پسته 
در تولید پسته با شرایط خاصی روبه رو بودیم و 
بخش عمده ای از پسته دچار سرمازدگی شد و 
حتی بعضی از باغداران ما هزینۀ ادارۀ باغ خود 
را نداشتند«. وی ادامه داد: »امسال با آماری که 
از جهاد کشاورزی داریم و توضیحاتی که آقای 
و  آمده  پیش  ویژه ای  شرایط  داشتند،  استاندار 
صادرات  بخش  در  بتوانیم  می کنم  پیش بینی 

جبران سال گذشته را داشته باشیم«.
پورابراهیمی با تاکید بر این که باید به دنبال 
استان  صادراتی  محصولات  در  تنوع  افزایش 
وابسته  پسته  محصول  به  »نباید  افزود:  باشیم، 
باشیم که اگر یک سال دچار سرمازدگی شد، کل 

صادرات استان تحت تاثیر قرار بگیرد«.

بخش عمدۀ صادرات کرمان خارج از استان 
انجام می شود

بیان  با  مراسم  این  در  نیز  کرمان  استاندار 

موضوعیت  تولید  نباشد  صادرات  اگر  این که 
ندارد، گفت: »تولید در استان زیاد است اما باید 
محصول باکیفیت و صادرات محور تولید کنیم تا 
مردم هم در داخل، همان محصول باکیفیت را 
مصرف کنند«. محمدمهدی فداکار افزود: »اگر 
تولید باکیفیت داشته باشیم، صادرات آن هم به 
انجام خواهد شد«. وی خاطرنشان  طریق اولی 
کرد: »ما در حوزۀ کشاورزی سه کالای اساسی 
داریم که خرمای تولید استان کرمان در تبریز 

بسته بندی می شود«.
استاندار کرمان با بیان این که بخش هایی از 
گمرک و استاندارد ما در استان با صادرکنندگان 
عمدۀ  »بخش  داد:  ادامه  است،  مشکل  دچار 
صادرات استان خارج از استان انجام می شود و 
دستگاه ها باید کمک کنند و مانع تراشی نکنند تا 

به صادرات کمک شود«.
وی افزود: »شاید اگر وزارت بازرگانی شکل 
بگیرد، فضای صادراتی بهتر شود، صادرات متولی 
خاص داشته باشد و کار بهتر پیش برود«. فداکار 
با تاکید بر این که همۀ دستگاه ها باید به صادرات 
کمک کنند، گفت: »دستگاه هایی که دخیل در 
صادرات هستند اگر کمک کنند صادرکننده ها 

حتما کارشان بهتر پیش می رود«.

همفکری با بخش خصوصی برای نحوۀ 
برگشت ارز 

بین المللی  کسب وکارهای  ارتقای  معاون 
مراسم  این  در  نیز  تجارت  توسعه  سازمان 
به عنوان  تجارت،  توسعه  »سازمان  کرد:  بیان 
پیشانی حوزۀ تجارت خارجی کشور و به عنوان 
بخش  با  را  تعاملات  بیشترین  که  مجموعه ای 
می کند  تلاش  دارد،  کشور  تجّار  و  خصوصی 
موازی کاری ها یا تحریم های داخلی را دور بزند 

و به توسعۀ تجارت کشور کمک کند«. 
موضوع  »در  افزود:  قنادزاده  محمدصادق 
مسالۀ  ارز  نرخ  تثبیت  ارزی،  پیمان سپاری 
آمادگی  برسیم،  نقطه  آن  به  تا  ولی  است  اول 
همفکری  ارز  برگشت  شیوۀ  نحوۀ  روی  داریم 
کنیم زیرا موضوعی است که در اختیار سازمان 
توسعه تجارت نیست. قانون گذار تعیین کرده و 
داد:  ادامه  بانک مرکزی هم متولی است«. وی 
بخش  که  پیشنهاداتی  دربارۀ  داریم  »آمادگی 
مطالعه شده  و  مشخص  صورت  به  خصوصی 
سایر  همراهی  برای  و  کنیم  همفکری  دارند، 

دستگاه ها تلاش کنیم تا اتفاق بیفتد«.
قنادزاده با بیان این که ظرفیت های خوبی در 
حوزۀ توسعه تجارت ایجاد شده است که به نظر 
می رسد استان ها زیاد از آن اطلاع ندارند، گفت: 
بازرگانی در کل دنیا  »در حال حاضر ۲0 رایزن 
داریم که سفیران حوزۀ تجارت کشور هستند و 
همچنین  کرد.  استفاده  ظرفیت  این  از  می توان 
تجاری در کشورهای مختلف  از 40 مرکز  بیش 
دنیا داریم که ظرفیت شناخته شده ای برای تجار 

ما نیست«. 
گفتنی است در پایان این مراسم از شرکت 
شهید  مس  صنایع  ایرانیان،  سیرجان  فولاد 
باهنر کرمان، شرکت صادرات و واردات خشکبار 
هزار،  آلومینیوم  صنایع  سیرجان،  ایلیاگستر 
مجتمع  رفسنجان،  کویر  فرومولیبدن  شرکت 
توسعه  مهندسی  فنی  شرکت  رباط،  فروآلیاژ 
بابکان، شرکت سیرجان زمرد، شرکت رنگ دانه 
جنوب،  الماس کویر  پسته  شرکت  سیرجان، 
بازرگانی  شرکت  پردیس،  روغن موتور  شرکت 
کرمان،  بازرگانی  گسترش  شرکت  جهانگیری، 
بازرگانی  شرکت  و  کویر  نشاط آفرینان  شرکت 
شهریار هورخش کریمان، به عنوان صادرکنندگان 
از  همچنین  شد.  تقدیر  کرمان  استان  نمونه 
شرکت الماس کویر، شرکت مجتمع پترو نیرو، 
شرکت  کرمان،  ماهان  توسعه  سیمان  شرکت 
گلاب زهرا، و شرکت نانو نخ و گرانول به عنوان 

صادرکننده های شایسته تقدیر تجلیل شد. 

تولید استان باید صادرات محور بشود
در مراسم روز صادرات استان کرمان مطرح شد؛
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